
pelj in v brežiškem okrajnem glavarstvu sem pred 
leti videl, da so kmetje ob dobrih letinah, ker jim je 
manjkalo lesene posode, delali globoke betonirane ja
me, T katerih se shranjevali češplje za žganje. 

In sedaj ne dobiš v domači trgovini 1 kg suhih 
domačih češpelj! Kdo je kriv? Ali kmetje, ali trgov
ci? Ali je mar trgovina s suhim sadjem taka malen
kost, da ne kaže zanjo se pobrigati? 

Po zanimivih podatkih v „Slov. Sadjarju" štev. 
10 in 11 iz leta 1915, se je od leta 1909 do leta 1913 
prodalo iz Avstrije povprek za 14,000.000 K svežega 
sadja (brez češpelj) in stcer okrog 8000 vagonov sa
mo v Nemčijo, v ostale držaje pa 2000 raigojnov. — 
Svežih češpelj se je izvozilo za 714,000 K zopet vse 
samo v Nemčijo, okoli 900 vagonov. Posušenih Češ
pelj se je izvozilo v petih letih povprečno 635 vago
nov v vrednosti 3,294.000 K. Izvoz se pa seveda po 
saidnih letinah menjavia; tako se je v letu 1913 iz
vozilo samo v Nemčijo 1032 vagonov suhih češpelj. 
Nemci sploh uvažajo silno veliko sadja. Nemški pro
fesor dr. Haupt v Giessenu je objavil članeik, v ka
terem svari Nemce, da morajo previdno ravnati s 
sadnim pridelkom, ker v Nemčijo se na leto za 825 
tisoč ton (82.000 vagonov( več sadja mvozi kakor iz
vozi in samo iz Amerike pride vsako leto 5000 vago' 
nov suhega sadja — med tem je štel del lupljenih ja
bolčnih krhljev — kar bo vse letos odpajdlo. (Reiehs
post, 6. avg. 1915, št. 367.) Po tem pojasnilu nam je 
umeven drug pojav na sadnem trgu. V Bosni se na 
leto nasuši 6000 vagonov suhih sliv; letos pa je bi
la menda letina slaba, tako da je obetala samo 1000 
vagonov,. Zato pa so šle cene strahovito kvišku, stot 
je kmalu dosegel 140 K, tako da so postavili najviš
je cene na 150 K za 100 kg. Kupcev je bilo veliko, 
domačih in tujih, blaga pa bolj malo, zato je šel kup 
kvišku. UmLjivo nam je pa tudi, zakaj so naše do
mače tvrdke s tako vnemo kupovale suhe češplje in 
suhe hruške, česar prej nikoli ni bilo. Dalo se je go
tovo pri tej kupčiji krasno zaslužiti in ne verjame
mo, da bi Ml kmet prisodil enemu merniku suhih če
špelj toliko vrednost, kolikor jo je v resnici imel. 

Za kupca in prodajalca bi bilo sadje prav pri
šlo, ako bi bili imeli pri nas bolje urejeno sušenje 
sadja. Poznam kmeta, ki je pred leti imel 200 mer
nikov tepk; ako bi bil le del tega posušil in spravil 
med ljudi, koliko živeža bi se dobilo za revne ljudi 
doma in bi ga ne bilo treba uvažati od zunaj! Po 
trgovinah se dobijo istrski lešniki, egiptovski datelj
ni, razne stvari iz devete dežele, če pa hočeš nekaj 
suhega sadja dobiti, moraš imeti dobrega prijatelja, 
da prideš do sadja. In vendar bi bili lepo posušeni 
jabolčni krhlji, suhe hruške in Češplje nekaj poseb
nega, ki bi rešilo gospodinjo iz zadrege tudi taka le
t'r ko ne bo sadne letine! 

Pa še nekaj! 
Po vojni bo doživela naša industrija in trgovi

na velik preobrat. Naš izvoz znaša okoli 1800 milijo
nov kron vrednosti; tretjina tega, 865 milijonov K, 
gre v drŽave, s katerimi smo v vojni. Angleži že ze
lo dolgo delajo na to, da bodo Nemčijo in Avstrijo 
bojkotirali, t. j . zaprli ji dovoz in izve*. Tudi Nemci 
bodo veliko izgubili, ker bodo znabiti izgubili več na
selbin, kamor so dozdaj izvažali svoj« blago. Iskali 
bodo novih trgov in ni neverjetno, da bodo Nemci 
tudi z nami tekmovali celo v tistih deželak, js kateri
mi imamo zdaj prav živahne trgovske zveze. Marsi
kak naš izvoz Bo odpadel; zato bo pa prav, da se 
povzdigne izvoz drugih predmetov. Le preveč izva
žamo iz Avstrije surofvine, namesto da bi blago ob
delali in podelali doma v finejše oblike. Ce naročiš 

V „Slov. Gospodarju" smo že večkrat opozarja
li naše ljudi, naj letos prav pridno sušijo sadje. Od 
sušenja sadja bomo imeli dvojni dobiček. Na eni 
strani nam bo suho sadje nadomestovalo kruh, po
sebno za otroke, na drugi strani pa bo imelo letos 
suho sadje izvanredno visoko ceno. Opozarjamo še 
enkrat, da se dajo z uspehom sušiti tudi jabolka in 
ne samo slive in hruške. Zrela jabolka se aarežejo 
na štiri ali osem delov in s& tako sušijo kot vsako 
drugo sadje. 

Da se bo po suhem sadju letos res močno pov
praševalo, je dokaz, da je že sedaj po listih vse pol
no inseratov: „Kuoujem suho sadje po najvišjih ce
nah" itd. 

O suhem sadjfu.nam je poslal prijatelj našega 
lista sledeči zanimiv sestavek: 

Bilo je v začetku vojne. Zmanjkalo mi je suhih 
češpelj; stopim v trgovino in prosim, da se mi da 1 
kg češpelj. Uslužbenka odgovori: „Srbskih zdaj ni
mamo, kalifornijske imamo„" — „KaJifornijske? Pa 
prosim kalifornijskih, vendar, koliko pa stanejo?" — 
Odgovor: „1 kg 2 K." — „Potem prosim samo pol kg 
za poskušnjo!" Bile so to res krasne suhe češplje, 
debele, mesnate in sladke kakor dateljni. Poprej Še 
nikdar slišal nisem o kalifornijskih češpljah; a dra
ge so vendarle, 2 K! Srbske (oziroma bosanske) so 
stale včasih 60 v. Pa teh sedaj ni! Ni srbskih, ni 
bosanskih, kalifornijske so, kje šmerrta so pa doma
če?! In znano mi je bilo, da so prej v naši okolici 
posamezni kmetje imeli po 50 mernikov svežih češ

Suš©asje sadja* 



iz Nemčije kako knjigo, najjraje ti pošljejo vezano 
zakaj? Zato, da zasluži nemški knjigovez. 

Pri sadni kupčiji nam Nemčija vsaj za enfcikt 
ne bo tekmovala. Uvaža se pa k nam, največ iz Ita
lije, za več milijonov sadnih izdelkov. Marsikaj tega 
uvoza bi odpadlo, če bi se izbolšal naS domaSi iz
delek. 

Omenjali smo. da pridelajo v Bosni na letu do 
6000 vagonov suhih češpelj, v Nemčijo p'a jih gre te 
samo okrog 35 vagonov; torej S£ jih mora veliko po
rabiti drugje, doma in v inozemstvu. Pri vsej tej le
pi kupčiji s suhim sadjem niso bile dosed&j naše slo
venske dežele najbrž nič udeležene. Pobrigajmo se. 
da bo odslej boljše! 


